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 »ج�وان« در گفت وگو با كمال الدين ش�اهرخ 
رئيس انجمن عکاسان بس�يج هنرمندان ابعاد 
مختل�ف هن�ر انق�اب اس�امي و چالش هاي 
آن را م�ورد بررس�ي ق�رار داده اس�ت. 

  
فکر مي كني�د هنر در ف�راز و فرودهاي 
40 ساله اخير چه اندازه در ابعاد مختلف 
توانس�ته اس�ت ذات و جوهره حقيقي 
انقاب اسامي را در سطح جامعه بازتاب 

دهد؟ 
دوره انق��اب اس��امي دوره نش��ان دادن 
ظرفيت هاس��ت ك��ه اين مل��ت چق��در ظرفيت 
دارد،بنابراي��ن بهترين آثار هنري ه��م مربوط به 
همين دوران مي ش��ود. هنر، زبان رس��ايي است 
كه براي همه موضوعات و به خصوص موضوعات 
پيچيده مثل انقاب برنامه دارد و مي تواند ارتباط 
برقرار كند. به قول رهبر فرزانه انقاب؛ سنت الهي 
در تاريخ اقتضا مي كرد تفكر اسامي و انديشه پاك 
الهي در يك نوبت رو بيايد و آن آغاز ش��ده اس��ت 
و همه هنرمن��دان در خدمت اي��ن تفكر مقدس 
قرار مي گيرند. ما بايد از هن��ر و ابزار هنر حداكثر 
استفاده را كنيم. هنرمندان بايد زبان رساي هنر را 
در خدمت انقاب و اسام به كار گيرند، اين نعمت 
را در راس��تاي افكار مردم ترويج كنند و هنر را از 
آميزش با مظاهر زيانبار فرهنگ بيگانه رها سازند و 
با حفظ تعالي آن را به ميان مردم ببرند. نكته مهمي 
كه در بيانات حضرت امام به صورت كلي مي توان 
اشاره كرد اين است كه مانيفيستي كه ايشان براي 
هنرمندان ارائه كرده اند دربرگيرنده دو نكته است 
و اين دو نكته خيلي مهم است و اولين نكته اشاره به 
اين دارد كه هنرمند اشاعه فضائل و نيكي ها و دوم 
افشاي پديده ها را مدنظر قرار دهد چراكه وظيفه 
هنرمند اساس��اً افشاگري اس��ت، به معناي اينكه 
پرده و حجاب را از روي حقاي��ق بردارد و ما اگر به 
كُنه مطالبي كه حضرت امام در خصوص هنر بيان 
كرده اند پي ببريم قطعاً وظيفه هر هنرمندي در يك 
جامعه ديني و اسامي به خوبي مي تواند مشخص 
گردد و از اين دوگانگي و بي برنامگي ها كاماً پرهيز 
ش��ود. يكي از عواملي كه متأسفانه باعث مي شود 
ما مس��ير را خوب پيدا نكنيم و در اين مسير گام 
برنداريم توجه نكردن به نكات ارزش��مندي است 
كه در دوره هاي اخير توسط حضرت امام و در زمان 
كنوني از سوي مقام معظم رهبري تبيين شده و نيز 
بي توجهي به تمام روايت هاي مهمي كه از بزرگان 
به ما رسيده است متأسفانه مورد غفلت واقع شده و 
اين باعث شده است ما خيلي در بحث هنر و ترويج 
و در يك جامعه موفق نباش��يم. اين را مي توان به 
خوبي در بحث تهاجم فرهنگي ك��ه جامعه با آن 

دست به گريبان است مشاهده كرد. 
فکر مي كنيد با هنر ناب و انقابي چقدر 

فاصله داريم؟ 
فاصله زياد است و بايد س��عي كنيم فاصله را كم 
كنيم. اما هنر داراي س��ه عنصر اس��ت: اول خود 
هنرمند اس��ت، دوم محتوا و پيام��ي كه هنرمند 
آن را منتقل مي كند و سوم فرم و شكلي است كه 
هنرمند براي زيبا كردن پيامش از آن بايد استفاده 
كند و نمونه ه��اي زيادي هم داري��م كه مي تواند 
به عنوان ش��اخص هاي اصلي و كان در ارزيابي و 
تعيين ايراني- اس��امي بودن آثار هنري به شمار 
آيد. هنرمند اصلي ترين علت وجود آن مي باش��د. 
هنرمند بايد درونش ساخته ش��ده باشد تا بتواند 
تأثيرگذار باشد. اگر هنرمند خودساخته نباشد و از 

درون تهي باشد قطعاً آثار هنري تأثيرگذار نخواهد 
بود. هنرمند هم در باب فرم و در قالب هنر خود و 
هم در قبال مضمون آن متعهد است كه از حيثيت 
هنري به س��طح پايين تر تنزل نكن��د. مهم ترين 
شاخص هنر انقاب اسامي بايد مدافع ارزش هايي 
كه در جريان انقاب اس��امي شكل گرفته است، 
باش��د و مطالبه گ��ري ضامن اين ارزش هاس��ت؛ 
مطالبه اي كه بايد با ابزار و نگاه هنري باش��د. هنر 
اسامي هنري پيشرو و مطلوب نگر است و با حفظ 
اصالت گذشته در شرايط موجود حركت مي كند 
و فردا را مي نگرد و آميزه اي از آرمان طلبي و واقع 
گرايي است. هنرمند بايد اهل درد باشد و اين درد 
نه تنها سرچشمه زيبايي و صفاي هنري، بلكه معيار 
انسانيت است. آدم بي درد، هنرمند نيست كه هيچ، 
بلكه انسان هم نيست. اگر هنرمند نسبت به تاريخ 
و سرنوشت انسان و هويت فرهنگي خويش متعهد 
باشد ديگر در پيله حديث نفس خفه نخواهد شد 
كه متأس��فانه حديث نفس مانع از رشد مي شود. 
هنرمند انقابي بال هاي پروانگي اش رشد خواهد 
كرد و پيله مقتضيات زمان و مكان را خواهد دريد. 
بايد هنرمن��د فاصله اش را با واقعي��ات كم كند تا 

ان شاءالله بتواند تأثير خود را در جامعه بگذارد. 
به نظر شما چه راه هاي نرفته اي در عرصه 

هنر انقابي پيش رو داريم؟ 
خيلي مسائل است كه بايد تبيين شود. متأسفانه 
در خصوص عملكرد اين ۴۰ س��ال باي��د گفت با 
وجود حوادثي كه در اين انقاب ۴۰ ساله رخ داده 
اس��ت با وجود همه فراز و نشيب هايي كه پيش رو 
داشتيم نتوانستيم آنطور كه بايد هنرمند متعهد 
و انقابي تربيت كنيم و حوادث زيادي را پش��ت 
سر گذاش��تيم و البته همين حوادث باعث رشد و 

تربيت هنرمندان انقابي ش��ده كه سعي كردند 
در خط انقاب باش��ند. از فرصت هايي كه از قبَِل 
اين اتفاقات به وجود آمده اس��ت برخي توانستند 
استفاده كنند و در مسير نس��بتاً درستي از رشد 
و شكوفايي براي تعالي خودشان استفاده كردند. 
اما نمي توانيم آمار قابل قب��ول و مورد رضايتي در 
خصوص تربيت هنرمندان انقابي بدهيم. اگر هم 
هنرمندان ش��اخص انقاب داريم؛ اينها در مسير 
انقاب و در تكامل انقاب رش��د پي��دا كردند و با 
وجود تمام فراز و فرودها توانستند از گرداب هايي 
كه به وجود آمده اس��ت در جهت رشد خودشان 
استفاده كنند و البته با كثرت دستگاه هاي فرهنگي 
و وابسته به حكومت كه س��رمايه و اعتبار فراواني 
دارند نيز مواجه هستيم و متأسفانه برنامه جامعي 
كه تحول زا باشد در امور فرهنگي نداريم. ما نياز به 
برنامه جامعي داريم كه بتواند به موضوع هنر و رشد 
هنرمند كمك كند اما با كمال تأس��ف اين اتفاق 
نيفتاده است. سياستمداران ارزش هاي موقتي و 
گذرا دارند و به همين دليل اولويت ها با جابه جايي 
مديران و رويكردهاي دستگاه فرهنگ به سرعت 
تغيير مي كند. ما نتوانس��تيم موض��وع فرهنگ و 
هنر را از ش��كل دولتي خودش خارج كنيم و اين 
باعث ش��ده اس��ت در اين عرصه نتوانيم به خوبي 
عمل كنيم و اگر بخواهي��م تعريفي از هنر انقاب 
اسامي داش��ته باش��يم؛ هنري متعهد است كه 
مقارن با انقاب اسامي ايران شكل گرفته و متأثر 
از انديشه هاي روشنفكران مسلمان و رهنمودهاي 
رهبر كبير انقاب خصوصاً با بروز جنگ تحميلي با 
هنر دفاع مقدس درهم آميخته است. دفاع مقدس 
عاملي شده است كه بخشي از هنرمندان ما ذات و 
تفكرشان را در اين مسير تربيت كنند و باعث رشد 

 آنان ش��ده و همين طور در ادام��ه با رهنمودهاي 
مقام معظم رهبري در ش��كل و ش��رايط فعلي به 
هنر مقاومت تبديل شده اس��ت. براي مثال موزه 
هنر مقاومت تنها در چارچ��وب جغرافيايي ايران 
وجود ندارد بلكه در اغلب كش��ورهاي مس��تقل و 
اس��تقال طلب كه نمي خواهند زير يوغ استكبار 

باشند قابل مشاهده است. 
چه رخدادهايي بر هنر انقاب اس�امي 

تأثيرگذار بودند؟ 
نبايد موضوع دفاع مقدس را كه باعث رشد بسياري 
از موارد شده است در دهه ۶۰ ناديده بگيريم. يكي 
از علت هايي كه ما هنوز هم مس��ير را گم كرده ايم 
اين اس��ت كه به داش��ته هاي دوران دفاع مقدس  

توجه نكرده ايم چ��ون فرهنگ دف��اع مقدس در 
همه زمينه ها مي تواند سرمايه بسيار خوبي براي 
اهل هنر باش��د كه بتوانند از اي��ن درياي بيكران 
دُر هاي گرانبها اس��تخراج كنند و روي هر كدام از 
اينها محمل هنري و ش��كل هنري خودشان را به 
جامعه جوان م��ا ك��ه در آن دوران نبودند پياده و 
عرضه كنند. مي توانيم از دوران طايي هنر انقاب 
يعني همان دهه ۶۰ ياد كنيم. امروزه متأس��فانه 
در خصوص بح��ث دفاع مق��دس و انقاب خيلي 
از س��ازمان ها و نهادها به طور مناس��بتي برخورد 
مي كنند و به مناس��بت هاي هفت��ه جنگ،هفته 
بسيج، سالگرد آزادسازي خرمشهر و سالگرد هنر 
انقاب درباره اين موضوع صحبت هايي مي كنند و 
مجدد به فراموشي سپرده مي شود تا زمان تقويمي 
خودش. نمي دانند كه هن��ر احتياج به نگاه عميق 
و مس��تمر فكري دارد و از دل ش��عار هنر انقابي 

بيرون نمي آيد. 
 به نظر شما هنر انقابي چه ويژگي هايي 

بايد داشته باشد؟ 
اين نكته قابل تأمل اس��ت كه رهبر معظم انقاب 
از هنرمن��دان مي خواهند حقيقت��ي را كه درك 
مي كنند تبيين كنند. هنرمند انقابي بايد كوشش 
و مجاهدت كند تا در حوادث فتنه گون آنچه را كه 
صحيح است بشناسد. بي بصيرت بودن دون يك 
انسان هنري و انسان فرهنگي است و به تعبيري 
هنرمندان بايد مرد زمان و زمانه خويش باشند تا 
بتوانند اين چند گام جلوتر بودن از مردم را به منصه 
ظهور برسانند، اما هنر انقابي شاخصه هايي دارد. 

من هشت شاخص را نام مي برم: 
۱ - ديني بودن توأم با قالب و محتوا

۲- عدم اكتفا به نمايش ظاهري اسام 
۳- تناسب پيام و نوع اثر هنري كه بتواند زيبايي اثر 

هنري را به دنبال خود داشته باشد. 
۴- نسبت با قرآن و آداب معنوي و آموزه هاي ديني 

داشته باشد. 
۵- تعالي بخش��ي و تأثيرگذاري قدس��ي مردم و 
جامعه عمومي در جهت رش��د و تعالي بخش��ي 

باشد. 
۶- حركت به جلو و مطلوب نگري در باب شناخت 

مباحث هنري روز داشته باشد. 
7- هدايتگري احساسات اجتماعي توسط هنرمند 
در خصوص هنر ديني خيلي مي تواند مؤثر باشد. 

نمونه بارز آن تابلو استاد فرشچيان است. 
۸ - پايبندي به هوي��ت ملي و اصال��ت خودمان 
كه در غير اين ام��ر مهم، امضاي پ��اي اثر هنري 

بي محتواست. 
در باب هنر عکاس�ي فک�ر مي كنيد چه 

وضعيتي داريم؟ 
 تاريخچه عكاسي به س��ه دوره برمي گردد؛ ورود، 
رشد و ش��كوفايي آن در دوره ناصري و دوره قبل 
از دوره پهلوي بوده و ب��ه فاصله خيلي كمي بعد از 
چند سال كمتر از ۱۰ سال  در اروپا عكاسي اختراع  
و وارد ايران مي ش��ود و عاقه مندي س��ردمداران 
حكومتي باعث مي گردد فن عكاس��ي ابتدا توسعه 
پيدا كند و به ثبت اتفاقات روزمره مردم منجر شود 
كه ما تمام اطاعات تصويري اين دوران را مديون 
ورود زودهنگام عكاسي به ايران هستيم. دور دوم؛ 
دوره پهلوي اس��ت كه متأس��فانه با رك��ود مواجه 
هستيم و هيچ اتفاق خاصي در اين دوره نمي افتد 
و حركت خيلي ضعيف تر از دوره ناصري اس��ت.اما 
دوره ش��كوفايي و حركت و جهش در بدو انقاب 
با اوج گيري اعتراض��ات مردم در جري��ان انقاب 

و رخدادهايي ك��ه در انقاب  اتف��اق افتاد هم كم 
نداشتيم و عكاسي رشد پيدا كرد و جوانان ما سمت 
و سو پيدا  كردند به عكاس��ي و عاقه مند به اينكه 
بتوانند از اين وسيله براي ثبت لحظه هايي كه خيلي 
جذاب و به قول معروف غيرقابل تك��رار بود اقدام 
كنند و با توسعه عكاسي در بخش آكادميك و ورود 
دانشجويان رشته عكاسي به دانشگاه توجه بيشتري 
به اين موضوع ش��د و تا به امروز م��ا مي بينيم كه 
عكاسي در هنرهاي تجسمي نقش بسيار ارزشمند 
و درجه يكي را ايفا مي كند و امروزه نه تنها در ايران 
بلكه در تمام دنيا مهم ترين ابزاري كه در دست افراد 
براي ثبت لحظات يا ثبت جريان هاي اجتماعي در 
ژانرهاي مختلف اتفاق مي افتد توسط عكاسي است 
و اين ابزار را تمام خانواده ها كه نمونه قابل دسترس 
آن تلفن همراه است، استفاده مي كنند. بايد توجه 
كنيم  تأثيري كه بعضاً تصوير و عكس مي تواند روي 
افراد و اجتماع بگذارد غيرقابل انكار است و در همه 
حوزه هاي فرهنگي و اجتماعي به صورت كلي اين 
تأثيرات را مي بينيم. هنرمند عكاس بايد متعلق به 
همان دوره باشد. ساخته و پرداخته و تربيت شده  
همان دوره باش��د. هنرمند بايد در فضاي انقاب و 
از زمين انقاب رشد كند تا ما انتظاراتمان را از آن 
هنرمند داشته باش��يم. مهم ترين اصلي كه به نظر 
من امروزه در بخش عكاسي بايد مد نظر قرارگيرد؛ 
تربيت و آموزش به نس��ل جوان است كه ما كمتر 
به آن توجه مي كنيم. البت��ه در كنار آن هنرمندان 
متعهد پيشكس��وت هس��تند كه بايد سعي كنند 
ارتباط بين اين دو قشر ايجاد شود. اين هنر خصوصاً 
در بحث ارتباطات و فضاي مجازي و ش��بكه هاي 
اجتماعي در حال حاضر كاربرد زي��ادي دارد. اگر 
هوشمند باشيم مي توانيم از اين فضا در تبيين هنر 
انقابي و ارزشي استفاده خوبي كنيم. مهم اين است 
كه ما بايد به جوانان اعتماد نماييم و به پتانسيل و 
ارزش آنها پي ببريم و سعي كنيم سكان مديريت 
را با نظرات و مشورت به آنها بدهيم كه جامعه  را با 
نيروي جوان واكس��ينه كنيم. ما نيروهاي هنرمند 
خاق خودجوش، جوان��ان عاقه من��د، متعهد و 
پايبند به مسائل ديني و انقابي كه از آنها به عنوان 
افسران جنگ نرم ياد ش��د كم نداريم. در استان ها 
اين نيروها به وفور ديده مي ش��ود. فقط بايد توجه، 
هدايت و برنامه ريزي ك��رد و آموزش هاي مدون و 
برنامه ريزي شده در جهت رشد و شكوفايي آنها و 
رقابت هاي سالم مخصوصاً در بخش عكاسي براي 
افراد به وجود آورد كه جذب فضاهاي غير اخاقي 
نشوند و بتوانند در جهت توسعه هنر عكاسي ريشه 

و اصالت خودشان را حفظ كنند. 
 اهميتي كه تصاوي��ر و حافظه تاريخي براي مردم 
م��ا دارد غيرقاب��ل انكار اس��ت. مردم ب��ه حافظه 
تاريخي ش��ان اهميت مي دهند و وقايع مهمي كه 
در اين مملكت در دهه هاي گذش��ته اتفاق افتاده 
است را از اين طريق مرور مي كنند و اگر ما نتوانيم 
افرادي را تربيت كنيم كه حافظه تاريخي مملكت را 
تقويت كنند قطعاً در آينده بايد پاسخ اين سؤالات 
را بدهيم كه چرا ما نتوانس��تيم هوي��ت تاريخي 
خودمان را درست ثبت كنيم و ملتي كه به نظر من 
هويت تاريخي خودش را ناديده بگيرد و ارزش هاي 
آن را فراموش كند قطعاً مورد مامت قرار خواهد 
گرفت و سرمايه هاي انس��اني و مالي كه در كوران 
حوادث از دست داده است را نبايد بي اهميت ديد. 
همه حماسه ها بايد ثبت و به آيندگان منتقل شود 
چراكه اين تصاوير سرمشق نسل هاي بعدي است تا 

جامعه فعلي و آينده از آن بهره مند شوند. 

نويسنده كتاب »علويه نرگس« )اثر برگزيده در جايزه كتاب سال ايثار و 
شهادت( مي گويد: »از همان ابتدا كه شروع به نوشتن مي كنم، آرزويم اين 
است كه آقا كتابم را بخوانند و بر آن تقريظ بنويسند و من از طريق كتابم 

بتوانم به ديدار ايشان بروم.« 
به گزارش »جوان« به نقل از ايبنا كتاب »در حسرت يك آغوش« به زعم 
نويسنده، مستحق توجه بيشتري اس��ت اما مواجه شدن با گراني كاغذ، 
شهرستاني بودن سوژه و ناشناس بودن نويسنده چالش هاي پيش روي 
»در حسرت يك آغوش« بوده و اس��ت كه البته با تاش نشر ستاره ها تا 

حدودي مرتفع شده است. 
»داخل اتاق شدم، همه از ديدن من متعجب شده بودند، چادر را كنار 
زدم و پس��رم را بيرون آوردم. ديدن اين صحنه لبخندي بر لبان همه 
نشاند، گرچه س��اعتي قبل هم ديده بودنش، بچه را كه جلو بردم سيد 
نتوانست دستانش را بالا بياورد و او را در آغوش بگيرد. ديدن اين صحنه 
نگرانم كرد، چيزي نگفتم و خودم روح الله را روي س��ينه اش گذاشتم، 
اشك هاي محمد جاري بود و بقيه كساني كه داخل اتاق بودند هم مشابه 

او گريه مي كردند.« 
اين جمات بخشي از كتاب »در حسرت يك آغوش« اثر برگزيده جايزه 
كتاب سال ايثار و شهادت در بخش مستندنگاري است. نويسنده اين 
اثر، سعيده زراعتكار، بانويي اس��ت كه از بين تير و تركش و از لابه لاي 
تمام خشونت هاي ناش��ي از جنگ و تبعات پس از آن، عشق را بيرون 
كشيده و از زبان زني مقاوم و صبور، روايتگر سال هاي پس از جنگ شده 
است. خانم دكتر زراعتكار، اهل كاشمر است؛ شهري كوچك و مذهبي 
كه بيش از هزار شهيد تقديم انقاب و اسام كرده است، حقوق خوانده 
و حالا هم در دانشگاه تدريس مي كند. همين حقوق خواني و حقوقداني 
او را به دفاع مقدس گره زده است. هرچند به خاطر جانبازي پدرش و 
شهادت عمويش با اين اتمسفر غريبه نبوده، اما قبول وكالت پرونده هاي 
ايثارگري و مس��ئوليت دفتر حمايت قضايي ايثارگران، اين ارتباط را 

عميق تر كرده است. 
برايم از داستانِ نوشتن كتاب »در حسرت يك آغوش« مي گويد؛ كتابي 
كه در حال حاضر انتظار چاپ سوم را مي كشد و به عنوان كتاب سال ايثار 
و شهادت هم برگزيده شده است: »از مشهد تا كاخ صدام را كه نوشتم پس 
از آن دنبال يك سوژه براي نوشتن بودم، تنها جانباز قطع نخاعي گردن 
كاشمر كه اتفاقاً در گذشته پسرش دانشجوي من بود، سوژه كتاب جديدم 
شد اما تا آمدم مقدمات ماقات و مصاحبه ها را بچينم، سيدمحمد موسوي 

به شهادت رسيد.« 
ولي عزم خانم زراعتكار جزم بود، چهلم شهيد نرسيده با پسرش تماس 
مي گيرد و قصدش را بيان مي كند، پس از آن هم كتاب را شروع مي كند: 
»در طول مدتي كه كتاب را مي نوشتم ضبط صحبت هايم با همسر شهيد، 
خيلي به كارم نمي آمد چون پس از چند دقيقه، تنُ صداي ايشان به صورت 
محسوسي كاهش پيدا مي كرد و من دست به دامن نوشتن مي شدم، گاهي 
مي شد كه ۱۰ تا ۱۵ صفحه يادداشت از يك جلسه دوساعته برمي داشتم و 
پس از آن جلسه، تازه كار من شروع مي شد و بايد براي نوشتن كتاب، آنها 

را در كنار هم مثل تكه هاي يك پازل به درستي چينش مي كردم.«
از او درب��اره  عامل موفقي��ت كتابش كه مي پرس��م، اخاص ش��هيد و 
خانواده اش را عامل اين مهم مي دانست؛ خلوصي برخاسته از ايمان كه ۳۴ 

سال در خانه ماندن و خوابيدن بدون هيچ تحركي را ميسر كرده بود. 
او در كتابش روايتگر احوال خانواده اي است كه زندگي متفاوتي را تجربه 
كرده اند، پسري كه مقارن با مجروحيت پدرش به دنيا مي آيد و در حسرت 
آغوش او باقي مي ماند، مادري كه به خاطر جراحات همسرش تا ۱۱ماهگي 
فرزند تازه متولد شده اش، بيمارستان، خانه  اولش مي شود و دختري كه در 
نبود پدر و مادرش و حضور آنها در بيمارستان به روستا فرستاده مي شود 
تا پيش پدربزرگ و مادربزرگش زندگي كند و پس از آن يك سالِ سخت 
براي هر چهار عضو خانواده، ۳۳ سال با عوارض ناشي از جنگ دست و پنجه 

نرم مي كنند تا آنكه پدر به فيض شهادت نائل مي آيد. 
اين كتاب به زعم نويسنده، مستحق توجه بيشتري است اما مواجه شدن با 
گراني كاغذ، شهرستاني بودن سوژه و ناشناس بودن نويسنده چالش هاي 
پيش روي »در حس��رت يك آغوش« بوده و هست كه البته با تاش نشر 

ستاره ها تا حدودي مرتفع شده است. 
با وجود همه  اين مشكات و موانع، خانم زراعتكار مصمم به ادامه  راهي 
اس��ت كه با هدف زنده نگه داشتن نام و ياد ش��هدا و عمل به سخنان 
رهبري آغاز كرده است. او مي خواهد روايتگر نسلي باشد كه جنگ را 
نديده و نمي شناس��د تا براي آنها تصويري درست از حماسه  سال هاي 
نه چندان دور اين كشور ترسيم كند و به خاطر همين اهداف، قلمش 

را زمين نمي گذارد. 
 نويسنده كتاب »در حسرت يك آغوش« در ادامه مي گويد چهار كتاب 
بعدي اش در راه هستند و در حال حاضر، نوشتن كتاب ديگري را به اتمام 
رسانده كه البته كار آساني هم نبوده است چون حضور فرزند كوچكش با 
همه شيريني ها، او را براي نوشتن، از قبل محدودتر كرده و سعي مي كند 

تا مي تواند كارهايش را در دفتر كار حقوقي اش بنويسد. 
از حال و احوال س��اير آثارش كه جويا مي ش��وم، يكي از كتاب هايش 
توجه مرا به خود جلب مي كند؛ كتابي درباره بانويي حدوداً صد ساله و 
مادر سه شهيد كه »بانوي قرن« نام دارد و خانم زراعتكار براي نوشتن 
و آماده كردن اين كتاب مجبور به تحمل سختي رفت وآمد بين كاشمر 

و مشهد شده است. 
از او درباره اين چالش ها دقيق تر سؤال مي كنم، مي خواهم بدانم در كنار 
همه  اهداف مقدسي كه دارد نقطه  مطلوب و آرمان شخصي اش چه بوده 
كه اينگونه بدون وقفه تاش مي كند؟ جوابي كه به من مي دهد برخاسته 
از يك حسرت است؛ درست مثل عنوان كتابش او در حسرت ديدار است. 
ايشان در اين باره مي گويد: »در حسرت يك ديدار هستم، دلم مي خواهد 
كتاب هايم به دست مقام معظم رهبري برس��د، وقتي شروع به نوشتن 
مي كنم آرزويم اين است كه آقا كتابم را بخوانند و بر آن تقريظ بنويسند و 

من از طريق كتابم بتوانم به ديدار ايشان بروم.« 
خواسته  خانم زراعتكار براي ديدار با رهبري، قوت قلمش شده است و براي 

رسيدن به آن تمام تاشش را مي كند به اين اميد كه به آرزويش برسد.

نويسنده كاشمري كتاب سال ايثار و شهادت:

 آرزويم اين است كه كتاب هايم را 
رهبر انقلاب بخوانند

درنگ

 ارزش های زودگذر سیاستمداران 
مانع تحول خواهی فرهنگی شده است

گفت وگوي »جوان« با كمال الدين شاهرخ رئيس انجمن عکاسان بسيج هنرمندان

با توسعه عکاسي حرفه اي مي توانيم حافظه تاريخي مردم و مملکت را تقويت كنيم 

جواد محرمي
  گفت وگو

مهم ترين اصلي كه به نظر من امروزه 
در بخش عکاسي بايد مد نظر قرارگيرد 
تربيت و آموزش به نسل جوان است كه 
ما كمتر به آن توجه مي كنيم. البته در 
كنار آن هنرمندان متعهد پيشکسوت 
هس�تند كه بايد س�عي كنند ارتباط 
بين اين دو قشر ايجاد شود. اين هنر 
خصوصاً در بح�ث ارتباطات و فضاي 
مج�ازي و ش�بکه هاي اجتماعي در 
ح�ال حاض�ر كارب�رد زي�ادي دارد

متأس�فانه برنامه جامعي ك�ه تحول زا 
باش�د در امور فرهنگي نداريم. ما نياز 
به برنامه جامع�ي داريم ك�ه بتواند به 
موضوع هنر و رشد هنرمند كمك كند 
اما با كمال تأس�ف اين اتف�اق نيفتاده 
است. سياستمداران ارزش هاي موقتي 
و گذرا دارند و به همين دليل اولويت ها 
با جابه جاي�ي مدي�ران و رويکردهاي 
دستگاه فرهنگ به سرعت تغيير مي كند
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